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cles in a metal melt under ultrasound exposure. Basic dependences were found 
that link the exposure time to the physical and chemical properties of particles 
and melt, and to acoustic radiation characteristics. Experimental and calculated 
time values of ultrasonic treatment of aluminum melt containing submicron par-
ticles of aluminum oxide were compared, and the obtained results were found 
satisfactorily fit. 

The work was financially supported by the Ministry of Education and Sci-
ence of Russian Federation within the framework of the Federal Target Program. 
Agreement No. 14.587.21.0019 (Unique identifier RFMEFI58715X0019). 
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В работе рассматриваются процессы деагломерации и распределения 

частиц в металлическом расплаве в ультразвуковом поле. Рассмотрены ос-
новные зависимости, касающиеся времени обработки, физических и хими-
ческих свойств частиц и жидкости, а также характеристика ультразвука. 
Было установлено, что время ультразвуковой обработки расплава, содер-
жащего агломераты частиц пропорционально вязкости расплава и размеру 
агломератов.  

Предложенное в работе уравнение позволяет оценить интенсивность 
ультразвукового излучения, необходимого для разрушения агломератов 
частиц в расплаве. Было установлено, что интенсивность ультразвука 
должна быть обратно пропорциональна радиусу агломератов. 

Работа проводилась при финансовой поддержке Министерства образо-
вания и науки Российской Федерации в рамках Федеральной целевой про-
граммы «Исследования и разработки по приоритетным направлениям раз-
вития научно-технологического комплекса России на 2014–2020 годы», со-
глашение № 14.578.21.0098 (Уникальный идентификатор 
RFMEFI57814X0098). 
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This work considers the deagglomeration and wettability of particles by met-

al melt and proposes a mechanism of particle agglomerate dispersion by ultra-
sonic cavitation. The main dependences connecting the processing time and in-
tensity with the physical and chemical properties of particles and the melt as 
well as acoustic parameters are obtained. It has been established that time ultra-
sonic treatment melt containing the particles agglomerates is proportional to 
melt viscosity and the size of the agglomerates.  

The suggested equation allows estimating the intensity of ultrasonic radia-
tion, required to destroy the agglomerates of particles in the melt. It was found 
that intensity of the ultrasound must be inversely proportional to the radius of 
the agglomerates. 

The work was financially supported by the Ministry of Education and Sci-
ence of Russian Federation within the framework of the Federal Target Program. 
Agreement No. 14.578.21.0098 (Unique identifier RFMEFI57814X0098). 
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C использованием экспериментальных методов и численного моделиро-

вания проводили исследования особенностей упруго-пластического пове-
дения образцов из легкого алюминиевого сплава 1560 в условиях высоко-
скоростных нагружений. Получение новых данных о механическом пове-
дении материалов в условиях динамического поведения возможно с ис-
пользованием современных методов испытаний [1]. Для этого методами 


